

论文

中国各区域秸秆资源可能源化利用的潜力分析

蔡亚庆, 仇焕广, 徐志刚

中国科学院 地理科学与资源研究所, 北京 100101

摘要:

在我国能源需求迅速增长并日益依赖国际市场的背景下,能源化利用秸秆资源是我国缓解能源短缺的重要选择之一。论文在综合相关研究成果的基础上,对我国不同区域农作物秸秆可能源化利用的潜力及资源密度进行了分析。研究表明,2009年中国农作物秸秆理论资源量为 7.48×10^8 t,可获得资源量为 6.34×10^8 t,可能源化利用量为 1.52×10^8 t。中国可能源化利用秸秆资源区域分布极不均匀。长江中下游、东北、华北等区域可能源化利用秸秆潜力较大,分别为 0.42×10^8 、 0.37×10^8 和 0.35×10^8 t,青藏高原、黄土高原和西南可能源化利用秸秆资源潜力较低。根据各区域可能源化利用秸秆资源密度,论文对不同省份建造较大规模秸秆发电企业或燃料乙醇企业的适宜性进行了分析。

关键词: 生物质能 秸秆资源 能源化 资源密度

Evaluation on Potentials of Energy Utilization of Crop Residual Resources in Different Regions of China

CAI Ya-qing, QIU Huan-guang, XU Zhi-gang

Center for Chinese Agricultural Policy, Institute of Geographic Sciences and Natural Resources Research, CAS, Beijing 100101, China

Abstract:

China's demand for energy has been growing rapidly in recent years and its dependence on international energy market has been keeping increase. Using agricultural crop residue as an energy resource is an important choice of developing renewable energy and relieving the energy shortage of China. However, there are still many debates on how many crop residues can be used for commercial energy production in China. On the basis of the results of existing studies and the official statistic data, this paper analyzed the energy utilization potentials and densities of crop residues in different regions and provinces of China. In this paper, we first calculated the theoretic amount of crop residue in different regions of China based on the outputs of different crops and the collectable amount of crop residue which is part of the theoretic amount minus the uncollectable amount, then we calculated the amount of crop residue which could be used for commercial energy production. The results show that China's theoretical resource quantity of crop residue in 2009 was 7.48×10^8 t, the available crop residue that can be collected was 6.34×10^8 t, among which 1.52×10^8 t can be used for commercial energy production. The distribution of crop residue that can be used for commercial energy utilization is very unequal across China. The quantity of crop residue for energy utilization is larger in the lower and middle reaches of the Yangtze River, Northeast China and North China, where the quantities of crops residue for energy production are 0.42×10^8 t, 0.37×10^8 t and 0.35×10^8 t, respectively. We also calculated the densities of crop residue in different regions of China. The results show that the densities of crop residue could be used for energy utilization in Qinghai-Tibet Plateau, Loess Plateau, Southwest China, and Northwest China are lower than other regions. Given the high cost of collecting crop residue, it is not suitable to construct large-scale crop residue based power plant in Tibet, Shanxi, Qinghai, Sichuan, Gansu, Shaanxi, Guizhou, Ningxia, Liaoning, Fujian, Inner Mongolia, Tianjin, Hebei, Chongqing, Shanghai and Beijing. Only Jilin, Henan, Guangxi, Jiangsu, Anhui, Jiangxi, Heilongjiang and Hubei are appropriate to establish large-scale crop residue based fuel ethanol plants. The results of this study have important implications for the formulation of China's crop residue utilization policy.

Keywords: biomass energy crop residue resources energy utilization resource density

收稿日期 2011-02-15 修回日期 2011-05-03 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

国家自然科学基金国际合作与交流项目(40921140410);国家自然科学基金面上项目(71073154)。

扩展功能

本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ PDF(413KB)
- ▶ HTML
- ▶ 参考文献

服务与反馈

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ 引用本文
- ▶ Email Alert
- ▶ 文章反馈
- ▶ 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- ▶ 生物质能
- ▶ 秸秆资源
- ▶ 能源化
- ▶ 资源密度

本文作者相关文章

作者简介:

参考文献:

- [1] 黄季焜, 仇焕广. 我国生物燃料乙醇发展的社会经济影响及发展战略与对策研究[M]. 北京: 科学出版社, 2010. [2] Msangi S, Sulser T, Rosegrant M, *et al.* Global scenarios for biofuels: Impacts and implications. International Food Policy Research Institute, 2006. [3] 崔明, 赵立欣, 田宜水, 等. 中国主要农作物秸秆资源能源化利用分析评价[J]. 农业工程学报, 2008, 24(12): 291-295. [4] 刘刚, 沈镭. 中国生物质能源的定量评价及其地理分布[J]. 自然资源学报, 2007, 22(1): 9-19. [5] SHEN Lei, LIU Li-tao, YAO Zhi-jun, *et al.* Development potentials and policy options of biomass in China [J]. *Environmental Management*, 2010, 46: 539-554. [6] 王亚静, 毕于运, 高春雨. 中国秸秆资源可收集利用量及其适宜性评价[J]. 中国农业科学, 2010, 43(9): 1852-1859. [7] YANG Yan-li, ZHANG Pei-dong, ZHANG Wen-long, *et al.* Quantitative appraisal and potential analysis for primary biomass resources for energy utilization in China [J]. *Renewable and Sustainable Energy Review*, 2010(14): 3050-3058. [8] Summers M D, Jenkins B M, Hyde P R, *et al.* Biomass production and allocation in rice with implications for straw harvesting and utilization [J]. *Biomass and Bioenergy*, 2003 (24): 163-173. [9] 中国可再生能源发展战略研究项目组. 中国可再生能源发展战略研究丛书: 生物能源卷[M]. 北京: 中国电力出版社, 2008. [10] 中国农村能源行业协会. 中国农村能源行业2002年度发展报告[. http://202.127.45.55:7001/pub/nyenyxw/gdxw/t2006-1215_740817.html. [11] ZENG Xian-yang, MA Yi-tai, MA Li-rong. Utilization of straw in biomass energy in China [J]. *Renewable and Sustainable Energy Reviews*, 2007, 11(5): 976-987. [12] Kim Seungdo, Bruce E Dale. Global potential bioethanol production from wasted crops and crop residues [J]. *Biomass and Bioenergy*, 2004(26): 361-375. [13] 中国农业机械化信息网. 2007年年报农业部农机化作业情况表. <http://www.amic.agri.gov.cn/>. [14] 高祥照, 马文奇, 马常宝, 等. 中国作物秸秆资源利用现状分析[J]. 华中农业大学学报, 2002(3): 242-247. [15] 张培栋, 杨艳丽, 李光全, 等. 中国农作物秸秆能源化潜力估算[J]. 可再生能源, 2007(6): 80-83. [16] 中华人民共和国农业部畜牧兽医司, 中国农业科学院草原所, 中国科学院自然资源综合考察委员会. 中国草地资源数据[M]. 北京: 中国农业科技出版社, 1992. [17] 中国畜牧业年鉴编辑委员会. 中国畜牧业年鉴[M]. 北京: 中国农业出版社, 2008. [18] 中国造纸协会. 中国造纸工业2009年度报告[M]. 北京: 科学出版社, 2009. [19] 国家统计局能源统计司. 中国能源统计年鉴2008[M]. 北京: 中国统计出版社, 2009. [20] 毕于运. 秸秆资源评价与利用研究. 北京: 中国农业科学院研究生院, 2010. [21] 王志伟, 白炜, 师新广, 等. 农作物秸秆气化发电系统经济型分析[J]. 可再生能源, 2007, 25(6): 25-28. [22] 吴创之, 周肇秋, 马隆龙, 等. 生物质气化发电项目经济型分析[J]. 太阳能学报, 2009, 30(3): 368-373.

本刊中的类似文章

文章评论 (请注意: 本站实行文责自负, 请不要发表与学术无关的内容! 评论内容不代表本站观点.)

反 馈 人	<input type="text"/>	邮箱地址	<input type="text"/>
反 馈 标 题	<input type="text"/>	验证码	<input type="text"/> 6954